

ИСПОЛНЕНИЕ СУДЕБНЫХ ПОСТАНОВЛЕНИЙ, ВЫНЕСЕННЫХ В ПОРЯДКЕ СТАТЬИ 125 УПК РФ: ТЕОРЕТИЧЕСКИЕ И ПРАВОПРИМЕНТЕЛЬНЫЕ ПРОБЛЕМЫ

Миргородская Эльвира Руслановна,
адъюнкт второго курса очной формы обучения кафедры уголовного процесса
Санкт-Петербургского университета Министерства внутренних дел Российской Федерации
elya.takiulina@yandex.ru

В настоящей статье автор рассматривает проблему затягивания сроков исполнения постановлений суда, вынесенных в порядке ст. 125 УПК РФ. Были проанализированы материалы производства по жалобам на досудебном производстве за последние пять лет и сделан вывод о том, что срок исполнения постановлений суда затягивается на срок до шести месяцев. Данный вывод был подтвержден анкетированием сотрудников следственных подразделений и подразделений дознания различных субъектов Российской Федерации (города Волгоград, Орел, Ставрополь, Воронеж, Санкт-Петербург). С учетом сложившейся правоприменительной практики и анализа положений действующего законодательства были предложены изменения в ст. 125 УПК РФ с целью обеспечения разумных сроков уголовного судопроизводства и обеспечения реализации конституционных прав личности на стадии досудебного производства.

Ключевые слова: исполнение, постановление, суд, следователь (дознатель), обжалование.

EXECUTION OF COURT RULINGS ISSUED ACCORDING TO THE PROCEDURE SET IN ART. 125 OF THE CRIMINAL PROCEDURE CODE OF THE RUSSIAN FEDERATION: THEORETICAL AND LAW ENFORCEMENT ISSUES

Elvira R. Mirgorodskaya
2nd Year Intramural Junior Scientific Assistant of the Department of Criminal Procedure
of the Saint-Petersburg University of the Ministry of the Interior of the Russian Federation

In this article, the author examines the problem of delaying the deadlines for the execution of court orders issued in accordance with Art. 125 of the Criminal Procedure Code of the Russian Federation. The materials of the proceedings on complaints in the pre-trial proceedings over the past five years were analyzed and it was concluded that the term for the execution of court orders is delayed for up to 6 months. This conclusion was confirmed by a questionnaire survey of employees of investigative and inquiry units of various constituent entities of the Russian Federation (Volgograd, Orel, Stavropol, Voronezh, St. Petersburg). Taking into account the existing law enforcement practice and the analysis of the provisions of the current legislation, amendments to Art. 125 of the Code of Criminal Procedure of the Russian Federation in order to ensure a reasonable time frame for criminal proceedings and to ensure the implementation of the constitutional rights of an individual in pre-trial proceedings.

Keywords: execution, ruling, court, investigator (interrogator), appeal.